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Poslední lednový den byl snad nejkrásnějším dnem letošní zimy (foto Petr T. Dvořan)
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Dopoledne s dvouletým Jáchymem

Prší
Prší,

ale jakmile vyjde ze dveří,
dobře se naladí.

Že mu do tváře prská s nebe,
že mu kape se všech keřů a stromů?

Zespod také?
Řekne jen

to přece nevadí!
Za chvilku uschneme

až půjdeme domů.

Voda při dešti
Už mě dohání!

Ta voda teče za mnou, 
potok dolů teče ze strání
a naráží mi na gumáky,

vítr i s ptáky
ji do údolí žene!

Co na to říkáš, Evžene?

Jeden otazník po dešti
Á, dědo, kdo za to může,

že jsou po dešti tak krásné kaluže?
Kdo do nich vodu vlil

a kdo je do modra vyčistil?
Á, kdo mi, dědo, pomůže

až dopadnu na dno té kaluže?

Miloslav Hrdý
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Informace městyse Buchlovice
Výpis z usnesení Rady městyse Buchlovice č. 5/2015 ze dne 22. 1. 2015
Rada městyse Buchlovice:
• potvrdila usnesení rady městyse č. 60/2014 ze dne 16. 10. 2014 – bod 1c a č. 016/02/2014 ze dne 

1. 12. 2014 a doporučila Zastupitelstvu městyse schválit souhlasné prohlášení týkající se převodu 
pozemků p.č. 1583/1 až 13 a pozemků p.č. 1584/1 až 5 v k.ú. Buchlovice, zapsaných v současnosti 
na listu vlastnickém městyse Buchlovice, na nichž se nacházejí stavby garáží ve vlastnictví 
stavebního bytového družstva Slovácko s tím, že předmětné pozemky vlastní Česká republika 
a hospodaření s nimi náleží Úřadu pro zastupování státu ve věcech majetkových,

• vzala na vědomí žádosti o dar městyse Buchlovice a zařadila je k posouzení mezi ostatní 
žádosti při zpracování rozpočtu městyse pro účetní rok 2015. Jedná se o tyto žadatele 
o dar: Aerobik Alena Machulová, Buchlovice, Svaz skautů a skautek, oddíl Buchlovice, 
Sbor dobrovolných hasičů Buchlovice, Divadelní společnost J. K. Tyla Buchlovice, Spolek 
podporovatelů historie Buchlovic, Petangue klub Stříbrné kule Buchlovice,

• vzala na vědomí ohlášení akcí dle Obecně závazné vyhlášky městyse Buchlovice č. 01/2009 
Folklorního studia Buchlovice na rok 2015 (18. 4. – Den vína, konference v ČSKC, košt 
v prostorách zámku; 24. 5. – Písně kosecké, zámecká zahrada; 15. 8. – Zažij folklor, parkoviště 
za tržnicí u správy Lesů ČR). Rada doporučila Folklornímu studiu zvážit změnu místa akce 
„Zažij folklor“, případně se domluvit se správou Lesů ČR Buchlovice,

• vzala na vědomí informace o úspěšnosti Tříkrálové sbírky v Buchlovicích (vybráno 77 667 Kč) 
a s potěšením konstatovala, že ve srovnání s obdobnými obcemi občané Buchlovic obstáli 
velmi dobře,

• souhlasila se zřízením propagační školní včelnice v areálu ZŠ Buchlovice a jejím oplocením 
v rohu pozemku p.č. 1713/1, kú. Buchlovice. Oplocená část pozemku je v rozsahu 7 × 10 m. 
Žadateli jsou Chřibští včelaříci – ZO ČSV Buchlovice.  

7. 3. MDŽ večer Hospůdka u Špalka  
pod Buchlovem

Petr Špalek, tel.: 603 530 448
www.hospodauspalka.wz.cz

12. 3. 
až
14. 3.

Knižní bazar Československé kulturní 
centrum Buchlovice 

Československé kulturní centrum 
Buchlovice; Mgr. Pavla Večeřová
Tel. 724 030 056, www.kulturabuchlovice.cz

14. 3. Maškarní ples Restaurace U Páva, 
začátek v 19:30, hraje VSP

TJ Buchlovice, Martin Kořínek  
tel. 777 900 575

19. 3.  Knižní beseda – 
Radilovi

Československé kulturní 
centrum Buchlovice 

Československé kulturní centrum 
Buchlovice; Mgr. Pavla Večeřová
Tel. 724 030 056, www.kulturabuchlovice.cz

4. 4. Kuličkiáda náměstí Buchlovice M studio, Veronika Jakšíková, 
jaksikovaveronika@seznam.cz  
David Zdráhal, tel.: 773 234 666

10. 4. 11. ročník 
pochodu Clay 
Eva v Hostišové

Trnovec u Hostišové 
u Bystřice pod 
Hostýnem

ČSBS + SPHB  
(Jan Štokman, tel.: 720 208 013,  
Bořek Žižlavský, tel.: 723 335 894)

Kulturní kalendář březen, duben 2015
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O z n á m e n í
MUDr. Jana Pavelková – gynekologie Buchlovice – oznamuje, že od 9. do 13. 
března 2015 neordinuje z důvodu čerpání řádné dovolené.

Začátkem února navštívili Buchlovice nově zvolení představitelé naší partnerské slovenské obce 
Soblahova, starosta Marian Hudec a místostarosta ing. Juraj Maláň. Během své návštěvy si prohlédli 
Muzeum Podhradí Buchlovice s tamní Galerií na půdě a Československé kulturní centrum. Představitelé 
Buchlovic a Soblahova prodiskutovali možnosti další partnerské spolupráce a shodli se na jejím pokra-
čování a dalším rozvoji. (foto Jan Rybář)

Zimní pohled na Muzeum Podhradí Buchlovice
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Chystá se pokračování 
rekonstrukce hřbitova
V letošním roce chystá městys Buchlovice další pokračování rekonstrukce hřbitova, s níž započal 
v minulém roce. V chystané etapě by mělo dojít k vybudování dalších dvou pevných chodníků 
od centrálního kříže uprostřed hřbitova směrem nahoru. Součástí akce bude opět doplnění jed-
notného osvětlení a rozšíření o další místo odběru vody na zalévání v horní části areálu. V úmyslu 
je i  vybudování nového zajištěného místa pro umístění kontejneru na  větší odpady a  posílení 
dosavadního počtu menších odpadkových košů. 
V této souvislosti proběhne během měsíce března i další vykácení zbylých přerostlých tújí podél 
dvou středových chodníků v horní části hřbitova, které ve velké části narušují bezprostředně sou-
sedící konstrukce hrobů a náhrobků, na něž dlouhodobě upozorňují dotčení nájemci hrobových 
míst. Tyto práce budou opět provádět zaměstnanci Služeb městyse Buchlovice, p.o. na  základě 
řádného povolení kácení, k němuž se vyjádřili členové Komise životního prostředí a zemědělství 
Rady městyse Buchlovice. Komise ve  svém kladném vyjádření navíc doporučila obnovu zeleně 
na hřbitově při nově vybudovaných chodnících v co nejbližší době, tj. na podzim letošního roku.
Komise se dále zabývala žádostí dvou nájemců hrobových míst vlevo při zdi, v dolní části hřbitova, 
kteří požádali o vykácení stromů vně hřbitovní zdi z důvodu znečišťování náhrobků. Komise při 
zhlédnutí místa další kácení zeleně nedoporučila s tím, že uvedené stromy budou ze strany hřbi-
tova ořezány za dozoru odborného pracovníka tak, aby nedocházelo k trvalému znehodnocování 
pomníků.

Městys Buchlovice
foto -bž-
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Sobotu 7. 2. 2015 jsme, jako každoročně 1. 
sobotu v  únoru, strávili ve  skautském  závod-
ním duchu na  Starých Hutích. Letošního 25. 
ročníku Rikitanova memoriálu se zúčastnilo 75 
dvoučlenných hlídek skautů nejen z  našeho 
okresu, ale např. i z Brna. Možnost reprezento-
vat oddíl Buchlovice dostaly dvě dívčí hlídky 
v kategorii skautky I. Závodnice musely zdolat 
těžký zasněžený terén na  více jak tří kilome-
trové trati a  10 disciplín skautské zdatnosti 
(morseova abeceda, rozdělání ohně, překo-
nání lanové lávky, uzlování, orientace na mapě, 
Kimova hra paměti, odhad vzdálenosti, znalost 
přírodovědy, zdravovědy a dopravních značek) 
v co nejkratším čase. Jako první z našich skau-
tek běžela dvojice Lucie Řezníčková a Kristýna 
Dvouletá, která se umístila na krásném pátém 
místě. Na stupínek vítězů se dokonce podařilo 
vystoupit naší druhé hlídce v  obsazení Leona 

Trampotová a Adéla Mikulová, které tak obhá-
jily pro oddíl Buchlovice 3. místo získané buch-
lovickými skautkami z loňského roku. 

Text a foto Michaela Borská

Rikitanův memoriál

Před malou bytovkou (bývalým obchodem potravin) v ulici K Buchlovu byl v únoru k vidění netradiční 
sněhulák (foto LK)
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Vernisáž výstavy Arnošta Hrabala v Odrách
V pátek 30. června 2015 v 17 hodin byla v Muzeu Oderska v městě Odry zahájena výstava na téma 
Stojím v kruhu snivých stromů. Grafik a kněz, kněz a grafik Arnošt Hrabal.
Odpoledne za poměrně nepříznivého počasí byl z Buchlovic vypraven autobus se 30 účastníky. 
O účast na této výstavě a vernisáži byl docela velký zájem.
Všichni jsme byli organizátory vřele a mile přivítáni.
Vernisáž zahájil její kurátor Zdeněk Orlita. Připustil, že přípravě on a  jeho tým věnoval poměrně 
dlouhou dobu. Sbíral materiály – reprodukce ve Slováckém muzeu v Uherském Hradišti, použil 
archivní fotografie ze soukromé sbírky Bořka Žižlavského a  také materiály Slezského zemského 
muzea v Opavě a Zemského archivu v Opavě.
Výstava se nachází v patře muzea Oderska na poměrně malé ploše. Přesto se autorům podařilo 
moderní interaktivní formou vtáhnout návštěvníka do života a díla pana faráře Arnošta Hrabala 
v době mezi oběma válkami kdesi v krajině Němci obydlených Sudetech.
Ve svých grafických dílech propadl kouzlu hustých lesů Jeseníků a zachytil detaily smrků a jedlí.
Jeho nelehký život na severní Moravě na Odersku zhodnotil a připomněl pan farář Oldřich Máša, 
který nyní působí ve farnosti Véska, která byla kdysi působištěm Arnošta Hrabala. Vzpomněl jeho 
kněžská studia v Olomouci, studia akademii ve Vídni, jeho náročnou službu jako kaplana a později 
faráře. Jeho putování v Sudetech až do návratu do rodiště Buchlovic. Nelehké bylo rozhodování 
víra či umění.
Grafika a kresba mezi válkami přece jen patří k našemu „domácímu stříbru“. Rovněž jsou na výstavě 
vzácné soubory dřevorytů. Z pozdějších let je známá užitá grafika – ex libris, novoročenky, drobné 
kresby pro přátele a známé, kresbičky do památníků.
Většina nás vzpomíná na pana faráře – pana radu Hrabala, jak navečer kráčí ve své černé peleríně 
se skicákem do buchlovického zámku a věnuje se svému malování. Nikdy na jeho načrtnutém díle 
nechybí v pozadí pohled na Buchlov a Barborku. 
Výstava je ještě doplněna osmiminutovým filmem. Celá vernisáž byla ještě zpestřena kulturním 
vystoupením. Většina účastníků zájezdu byla spokojena. Já sama osobně také. 
Plná dojmů jsem se rozhodla do tohoto kraje se vrátit už i proto, že nedaleko je město Fulnek, kde 
působil Jan Amos Komenský. Eva Hřibová

Atmosféra vernisáže – zleva farář P. Mgr. Oldřich Máša a organizátor v ýstavy PhDr. Zdeněk Orlita, PhD.
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Z vernisáže výstavy Arnošta Hrabala 
v Odrách 30. 1. 2015
Foto Bořek Žižlavský a Eduard Piáček
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Stojím v kruhu snivých stromů,  
grafik a kněz, kněz a grafik Arnošt Hrabal
Při příležitosti vernisáže výstavy významného 
buchlovického rodáka, grafika Arnošta Hra-
bala (1886–1969) v  Odrách byla představena 
nová publikace – katalog, přibližující tuto osob-
nost coby umělce, člověka a  kněze. Výprav-
nou a zdařilou publikaci, ve vztahu k Hrabalovi 
doposud ojedinělou svého druhu, představil 
její spoluautor, kurátor Muzea Oderska a orga-
nizátor expozice PhDr.  Zdeněk Orlita, PhD. 

Kniha, nazvaná podle titulu výstavy Stojím 
v kruhu snivých stromů, přináší Hrabalova živo-
topisná data, jeho putování zejména po farách 
bývalých severomoravských Sudet, až po kně-
zův odchod do rodných Buchlovic v roce 1937, 
kdy se čím dál víc stupňovala nenávist většiny 
německých obyvatel tohoto území republiky 
vůči našemu obyvatelstvu. Na jejích stránkách 
se seznámíme s  neustálým vnitřním Hrabalo-
vým bojem mezi jeho kněžským povoláním 
a  rozvíjející se uměleckou dráhou, kterou mu 
znepříjemňoval postoj představitelů kon-
zervativního katolického kléru. Své úvahy si 
zaznamenával do deníků a čile korespondoval 

s  přáteli z  uměleckých a  jemu nakloněných 
kněžských kruhů. 
Na  svých severomoravských kněžských „šta-
cích“ doslova propadl kouzlu krajiny Jeseníků, 
která se mu stala zdrojem inspirace při tvorbě 
dřevorytů z dvacátých a třicátých let minulého 
století. Jeho dílo z uvedeného období, jak píše 
autor publikace, „se řadí k nejlepším projevům 
tohoto druhu na  Moravě. Jedná se o  práce 
převážně orientované a  motivované symbo-
listními představami stromů – symbolů člověka 
a  života, lesů – chrámů, symbolů světového 
dění, v němž se syntetizuje Hrabalův svět lásky 
a víry s nekonečným dramatem přírody.“
V jednom z dopisů příteli Janu Lebedovi Hrabal 
uvádí: „Jednou o  prázdninách v  létě pozval 
mne do hor na Praděd můj nezapomenutelný, 
vzácný přítel, farář Matěj Vaněk, můj mece-
náš, který při svých velmi skromných příjmech 
na  mne nezapomínal, když jsem se odebral 
do  Vídně na  grafickou školu, a  pevně věřil, 
že něco dokážu. Tak jsme spolu za  slunného 
počasí vystupovali do  hor. Když jsem poprvé 
spatřil velké stromy pralesa, jedle a smrky, bylo 
mi jako v Jiříkově vidění. Byla to horoucí láska 
na  první pohled, má velká láska, celého srdce 
a člověka. Oči hořely, vnímaly, pily. Zde je zako-
pané umění: odkrýt to. Našel jsem své umění, 
především práci, a to radostnou práci. Tak jsem 
zapadl v tomto pralese, v nekonečných horách, 
stal se turistou.
Nebylo snad jednoho zajímavého stromu, který 
bych nebyl očima políbil a  nakreslil. Měl jsem 
ty stromy ze srdce rád, byli to moji kamarádi, 
přátelé. Jejich život se podobal mému životu. 
Uzavřeli jsme přátelství, žili jsme spolu jako 
bratři, byli moji a  já jejich. Studoval jsem tyto 
stromy za  každého počasí, věrně a  poctivě, 
jako jejich portrétista. Každý strom mluvil svou 
řečí, zpíval svou píseň, nebo předváděl svou 
pohádku, svůj tanec, historii, tragédii, nebo 
se postavil jako hrdina, který bojoval, zápasil 
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Sny, 1926 (dřevory, výřez)

Bílá hora, 1925 (dřevoryt, výřez)
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Úvodní stránka dopisu Arnošta Hrabala faráři Matěji Vaňkovi z 16. 1. 1919
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o svůj život v mlhách, bouřích, v zimě i horku. 
Živí i mrtví, ráj i hřbitov. Tito věrní kamarádi mi 
představovali obrazy lidského života.“
O  čerstvém absolventu kněžství a  začínajícím 
umělci Hrabalovi historik Zdeněk Orlita píše: 
„V roce 1911 si student olomouckého semináře 
a  začínající výtvarník Arnošt Hrabal připevnil 
na  krček své kytary dlouhou stuhu prošitou 
nápisem Es lebe die Kunst. V  první dekádě 20. 
století, před silnými existenciálními otřesy Velké 
války, jež budou až příliš silnou výzvou umění 
i náboženství, prochází jeden mladý klerik bouř-
livou krizí identit. Rozhodnutí, jež zpočátku sli-
buje únik z dilematu a duševní klid, se nakonec 
ukáže celoživotní cestou a  nekončícím bojem. 
První vážné krize prožíval jako posluchač kněž-
ského semináře v době, kdy si antimodernistická 
encyklika Pascendi Dominici gregis papeže Pia 
X. začínala vybírat první oběti v řadách Katolické 
moderny. Pokud bychom hledali paralely a sna-
žili se u  kněze a  grafika Arnošta Hrabala najít 
povahové rysy a postoje typické pro představi-
tele nižšího diecézního kléru umírající monar-
chie, zcela jistě bychom je nalezli. 
První dva semestry stráví v  bohosloveckém 
semináři v  studijním nadšení a  jeho strohé 
záznamy jsou prosyceny ideálem kněžství. Další 
dvě desetiletí jsou naplněna finančně podhod-
nocenou, nicméně fyzicky i duševně náročnou 
kaplanskou službou a  Hrabal se identifikuje 
s reformními myšlenkami, které byly i po hlav-
ním útoku na  předáky Katolické moderny 
v diecézi stále živé. Otázky kněžské angažova-
nosti při řešení sociálních problémů industri-
ální společnosti, demokratizace hierarchie řím-
skokatolické církve a  zrovnoprávnění vyššího 
a nižšího duchovenstva vedly mladého Hrabala 
do stále hlubší opozice. Na utváření jeho kněž-
ské identity se stejnou měrou podílela i  jeho 
výtvarná tvorba a  umělecká vnímavost, která 
jej jako začínajícího grafika každodenně kon-
frontovala se současným stavem moderního 
umění v prostoru střední a západní Evropy. Tato 
hluboká diferenciace kněžské profese vedla 
u  Arnošta Hrabala, podobně jako u  řady jeho 
intelektuálně či umělecky vnímavějších kolegů, 
k dvojímu životu.“

„Narodil jsem se z  malých poměrů,“ mj. 
skromně přiznává Hrabal v  jednom ze svých 
listů 16. 11. 1918 faráři Matěji Vaňkovi. „Jsem 
demokratem duší i  tělem. Toto vědomí jsem 
měl vždy i tehdy, kdy býti demokratem nebylo 
módou. Dnes byla hodina, kdy církev musí 
býti demokratizována. Chci právo, které se se 
mnou zrodilo a  práva ve  starých ušňupaných 
pandektech neuznávám. U  nás existují pouze 
práva, která si pro své egoistické zájmy utvo-
řila bohatá hierarchie. Proto je nutná reforma 
od  hlavy až k  patě… Celibát budiž upraven. 
Pryč s  nádherou a  byzantinismem biskupů. 
Pryč s  líbáním prstýnků a  pantoflí. Je to muže 
nedůstojné…“
Hrabalova neúplná písemná pozůstalost, roz-
tříštěná po muzejních a soukromých sbírkách, 
vypovídá o bohatém životě kněze a životě člo-
věka, který tvořil i kázal. Během studií na sou-
kromé umělecké škole a  Grafickém institutu 
ve Vídni (1911–1914) se v rámci základní výuky 
seznámil i  s  kresbou ženského aktu, o  níž se 
v  korespondenci zmínil opět Matěji Vaňkovi: 
„Ve  škole jde věc statně kupředu. Umím tolik, 
jako ostatní. Chef sám konstatoval očividný 
pokrok. Kresba aktu se mi náramně líbí. Člověk 
je přece jenom koruna přírody. Tělo dobře 
rostlé dívky je samá poezie a mystika forem. To 
je píseň krásy. Jenom člověk špatný nebo nero-
zumný může vidět něco jiného. Připomínám 
ze zkušenosti, že žena pikantně oblečená má 
samé svůdné vnady, kdežto akt je jako polní 
kvítko, zde není žádné pikanterie.“

Výstava o  životě a  díle Arnošta Hrabala je 
nejen pro Buchlovjana ojedinělou podívanou. 
Rozšíří pohled na  tuto osobnost a  stojí určitě 
za zhlédnutí. Můžete ji navštívit ve městě Odry 
na  severní Moravě, v  tamním Muzea Oderska 
od  30. 1. do  2. 5. 2015, v  úterý–pátek 9.00–
11.30, 12.00–16.00 hodin, tel.: 556  768  161. 
V muzeu je rovněž možné zakoupit uvedenou 
publikaci.

Připravil Bořek Žižlavský
(Obrazový materiál z  publikace Stojím v  kruhu 
snivých stromů, Arnošt Hrabal, Odry 2015.)
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Včelař a březen
Někteří jazykovědci 
označují název měsíce 
březen pravděpodobně 
jako označení stavu pří-
rody, doby, kdy kvetou 
břízy. Ve  včelařském 

oboru je květ břízy dost důležitý zdroj pylu, 
i  když zdaleka ne první v  kalendářním roce. 
Mladí včelaříci, jako pravidelní účastníci včelař-
ských soutěží, dobře vědí, že k těm úplně prvním 
patří vodomilné dřeviny – některé druhy vrb, 
olše apod. Vrbou Jívou nepohrdne žádná včelí 
létavka, která ochotně přináší potřebné látky 
v pylových zrnech ostatním spolubydlícím.

Dostatek vody a jarní teplota pak dají podmínky 
pro prudký jarní rozvoj, kdy počty mladých včel 
v  úlu rychle rostou. Než rozkvetou lány nek-
tarodárných bylin a  ovocné stromy provoní 
sady, musí být včelstva v plné síle – jenom tak 
mohou kromě svých potřeb uspokojit i ty vče-
lařovy a hlavně mnohem více a kvalitněji splnit 
svou opylovací službu v přírodě.
Teplotně nadprůměrný začátek letošního roku 
včelaře trochu děsil, únor pak přinesl určitý 
návrat k normálu, tak snad i další vývoj počasí 
bude včelařině prospěšný.
Samotní včelaři místního spolku taky nezahá-
lejí. Kromě přípravy optimálních podmínek pro 
svá včelstva nezapomínají ani na aktivity spol-
kové. Každoročně připravují akce podporující 
včelařskou osvětu a snaží se vnést včelařského 
ducha do širokého okolí, jak v okruhu dětí, tak 
i v okruhu odrostlejších generací. I tento rok se 
včelaři i  široká veřejnost mohou těšit a hlavně 
taky aktivně zapojit.

1. května – veřejná včelařská cyklovyjížďka 
na některou včelařskou farmu v okolí
6. června – včelařský zájezd do  Včelího světa 
v Hulicích + další atraktivní program
25. září – společná výstava místních včelařů 
a zahrádkářů – „Včely a zahrada“
21. listopadu – veřejné promítání úspěšných 
filmů s včelařskou tématikou

Téměř každá akce je doplněna přednáškou 
některého z řady zkušených učitelů včelařství.
Úspěšně se daří udržovat a  rozvíjet i  včelařský 
kroužek mládeže, který letos vstupuje do svého 
4. ročníku. Roste i  jeho odborná úroveň, která 
se odráží i v úspěších na včelařských soutěžích. 
Letos kroužek zamíří do  Rožnova pod Radhoš-
těm na  oblastní kolo celostátní soutěže Zlatá 
včela, kde Martin Hrabec, Čestmír Kolařík, Julie 
Čulíková, Vašek Raštica, Marek Zámečník, Anička 
Rašticová a  Esterka Bursová poměří své síly 
s ostatními dětmi včelařských kroužků Zlínského 
kraje. Zatím mají do  konce dubna čas na  pří-
pravu. Část této doby určitě věnují také výstavbě 
školní včelnice v areálu Základní školy v Buchlo-
vicích, pro kterou získali již všechna povolení.

Sledujte web – www.buchlovice.cz/vcely
a buďte u toho Miroslav Smatana



BUCHLOVSKÝ ZPRAVODAJ  3/2015 15

Tradiční školní ples 7. 2. 2015
Bez této akce bychom si už školní rok ani nedokázali představit. Do  předplesových příprav se 
pustili žáci, učitelé i rodiče.
V letošním roce se do příprav na ples velmi zodpovědně zapojili naši deváťáci, kteří se pod vede-
ním paní učitelky Janíkové podíleli na  výzdobě sálu, ale především se dobře zhostili nácviku 
slavnostního předtančení. Na  podmínky naší malé tělocvičny byla dvacítka mladých tanečníků 
skutečně úctyhodnou skupinou. Vystoupení nacvičil jako již tradičně náš bývalý žák, taneční mistr 
Jiří Bánovský.
Vlastní organizace plesu je už po řadu let výhradně v režii výboru sdružení rodičů. Nejen, že zvládli 
ukočírovat celý ples, zajistit bohatou tombolu, zorganizovat bufet, ale také v  neděli nastoupit 
a celou školu uvést do takového pořádku, aby se v pondělí mohlo opět začít vyučovat. Poděkování 
patří také děvčatům ze školní jídelny a dalším správním zaměstnancům.
Děkujeme také muzikantům obou kapel – KUMPÁNŮM i RUBÁŠŮM za výbornou atmosféru, která 
přetrvala až do pozdních ranních hodin.
Ale především děkujeme všem našim sponzorům, kteří nám zachovávají přízeň a  každoročně 
přispívají do naší nebývale bohaté a krásné tomboly.
Výtěžek z plesu, letos opět jistě nemalý, věnuje sdružení rodičů základní a mateřské škole a při-
spěje tak opět našim žákům. Za SR Alena Mikulíková 
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Foto: Eliška Omelková
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V Buchlovicích to na školním 
plese opravdově žilo
Rodičovský ples při ZŠ a MŠ Buchlovice zahájily členky kroužku diskotanců a stepu, které sklidily 
obrovský potlesk. Pak už následovala slavnostní polonéza, kterou pod vedením tanečního mistra 
Jiřího Bánovského nacvičilo deset párů žáků devátého ročníku.

„Letos jsme měli nejvíc tanečních párů a děcka se snažila, takže byl výsledek velmi efektní,“ spoko-
jeně zhodnotil snahu mladých tanečníků Jiří Bánovský, který dojížděl k nácviku až z Vysočiny, kde 
působí v taneční škole Aura. „Jsem žákem této školy, v Buchlovicích mám rodiče, proto i když byd-
lím na Vysočině, záleží mi na předtančení, které jsem tady kdysi založil,“ říká profesionální tanečník 
latinskoamerických a standardních tanců, vystudovaný trenér a porotce standardních a latinskoa-
merických tanců pro třídy E-A, kvalifikovaný taneční mistr, zakladatel TK Rokaso Uherské Hradiště.
Nonšalantnost a společenský oděv udělaly z místních slečen a mladíků okouzlující dámy a mladé 
pány. Nikdo takřka nedýchal, když zazněla hudba a na parket připlula dvacítka princezen a princů 
a ladně zatančili romantickou polonézu. Po posledním tónu, kroku a otočce mnohým maminkám 
ukápla slza dojetí, tátové se pyšně usmívali při pohledu na svého potomka. V tu chvíli byly zapo-
menuty všechny mládežnické prohřešky. Rodiče i děti si vychutnávali dlouhotrvající potlesk, který 
vyvrcholil historicky první rodičovskou volenkou a  večerním opakováním polonézy. „Pro rodiče 
jsme připravili volenku, abychom se jim odvděčili za veškerou starost ohledně šatů, bot i účesů,“ 
vysvětlují žáci, kteří poděkovali také svému tanečnímu mistrovi. Překvapení připravili i pro svou 
třídní učitelku Vladimíru Klvaňovou, které poděkovali za vše, co pro ně za léta třídnictví udělala.
Dál už se ples nesl v rytmu tance. Kapela Kumpáni i CM Rubáš dokázaly návštěvníky rozparádit tak, 
že byl parket stále plný. Členové rodičovského sdružení zvládli pořadatelství na jedničku. Přítomné 
potěšila i bohatá tombola s výhrami od praktických věcí přes dárkové koše, domácí pekárny až 
po LED televizi a samozřejmě skvělý bufet. Iva Pašková



BUCHLOVSKÝ ZPRAVODAJ  3/2015 19

Vás zve na 

DEN VÍNA 2015
REPREZENTATIVNÍ VÝSTAVU VYBRANÝCH ODRŮD VÍN

18. DUBNA 2015
13:00 Nevážná literární konference na téma „Víno a trest (ˇ)“  (ČSKC Buchlovice)
16:00 Košt vín
 odrůdy bílé: Rulandské bílé, Rulandské šedé, Chardonnay, Pálava, Děvín 
 odrůdy červené: Rulandské modré, Agni, Sevar, Laurot, Dunaj, Fratava 
18:00 Dobročinná aukce šampionů a vzácných vín

PODĚKOVÁNÍ 
Folklorní studio Buchlovice děkuje paní Janě Dvořanové a Marii Berkové za zhotovení masky 
Slaměného.

I  v  letošním roce přálo účastníkům fašankové 
obchůzky (pořádající Studio M, chasa, Děcka 
z Buchlovic, FS Buchlovice) počasí, a tak masky 
s  veselostí vyrazily do  ulic našeho městečka. 
Kromě tradičních masek (Laufr, Slaměný, med-
věd, smrtka, …) jste mohli vidět i masky velmi 
originální jako třeba čtvero ročních období. 
Role vůdčí masky Laufra se protentokrát ujal 
mladší stárek David Michálek, který dokonce 
pohostil průvod výbornou polévkou. I  přes 
náročný celodenní program se večer konala 
fašanková zábava U  páva, na  které jste mohli 
vidět taneční vystoupení Folklorního studia 
i pochovávání basy. Všichni zúčastnění doufají, 
že v  příštím roce otevře maskám ještě více 
našich spoluobčanů, aby si třeba jen krátce 
zatančili nebo zazpívali Pod šable, pod šable…
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Fašanky 14. února 2015
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Foto: Antonín Zálešák
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Parohaté setkání
V  životě jsem toto setkání prožila dvakrát. 
Poprvé na  počátku čtyřicátých let minulého 
století, v zimě, kdy bylo mnoho sněhu a velké 
mrazy. Za  ploty naší zahrady byla jen polní 
cesta a pole. Laťkový plot byl téměř zafoukaný 
sněhem a trčely z něj jen malé špičky. 
Jedno ráno, když jsme s  maminkou otevřely 
venkovní dveře, před námi stál velký jelen 
a díval se na nás. Přišel asi přes zafoukané ploty 
odněkud od  Barborky a  ani neutíkal. Měl asi 
hlad. Z půdy jsme mezitím přinesly trochu sena 
a  několik horších jablek a  ze sklepa řepu. Pak 
jsme mu to hodily. Za  chvíli to hltavě sežral 
a odešel pryč. Večer jsme zase nachystaly seno 
a  řepu a  čekaly, zda ráno opět přijde. Přišel. 
Potravu jsme mu hodily oknem od  záchodu. 
Tak to bylo každý den. Pokřtily jsme ho Huber-
tem. Pak přicházel až do  konce března, kdy 
zmizel. 
Druhé setkání se uskutečnilo, když jsem už cho-
dila na gymnázium. Bylo to koncem září. Vyšla 
jsem si na houby, kterých tehdy hodně rostlo. 

Octla jsem se na Holém kopci, z jeho severozá-
padní strany odvrácené ke Starým Hutím. Košík 
byl brzy plný hříbků, a tak jsem si sedla na pařez 
a  houby čistila. Naráz jsem ucítila, jako by se 
na mě někdo díval. Otočila jsem se a za mnou 
stál veliký jelen s mohutným parožím. Byl sám 
a bez strachu se na mě díval. Strach jsem měla 
však já. Chvíli jsme na sebe hleděli, bylo to jen 
několik metrů. Díval se tak trochu opovržlivě, 
jako by si říkal – kašlu na  tebe, nestojíš mně 
za nic. Pak se otočil a pomalu, takřka co noha 
nohu mine, vznešeně odkráčel. Přestala jsem 
se bát a  hlasitým tleskáním a  voláním jsem 
se snažila, aby byl už pryč. Na to pomalu zmi-
zel v  blízkém křoví. Očistila jsem hříbky a  šla 
domů. Nikdy jsem neslyšela, že by jelen či srnec 
v buchlovských lesích napadli člověka.
S parohy jsem se nepřímo setkala ještě v době, 
když jsem chodila do  první nebo druhé třídy. 
Na  podzim jsem šla s  tatínkem na  houby 
na Proštípenou. Prodírali jsme se hutným mlá-
zím a našli jeden krásný velký paroh desateráka, 
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měl pět špiček. Tatínek říkal, že paroh je ze 
shozu. Měl známého lesníka Císařovského, 
který sehnal k  nalezenému parohu odpoví-
dající protějšek a  opatřil vše závěsem na  zeď. 
Parohy teď visí s  ostatními na  naší chodbě. 
S tatínkem jsem v tu dobu do lesa často chodila 
dívat se na  vysokou i  srnčí zvěř. Jednou jsme 
uviděli u Pily na loukách v Klencách velké stádo 
vysoké. Napočítali jsme tehdy přes sedmdesát 
kusů. Nebyli to samozřejmě jen jeleni, ale také 
laně a koloušci. 
Nedávno jsem zaslechla, že ve Chřibech ubývá 
jelenů a  vysoké zvěře. Za  mého dětství, když 
byli majiteli lesů Leopold a Alois Berchtoldové, 
bývalo v době jelení říje, za příhodných pově-
trnostních podmínek, slyšet troubení kolikrát 
i  na  náměstí u  mariánského sloupu. Dobře si 
na to pamatuji.
Na  besedách se dříve vzpomínalo, jaký byl 
hrabě Berchtold velký ochránce lesní a  polní 
zvěře. Na lovy byli zváni okolní i maďarští šlech-
tici. Každému účastníkovi byl na  posedu při-
dělen jeden buchlovický hajný. Ten prý dostal 
tajně bílý ručník a od hraběte přikázání, že musí 

stát za  lovcem. Když bude návštěvník mířit 
na krásného jelena, musí hajný za zády střelce 
zamávat ručníkem, aby jelen utekl. Hrabě chtěl 
mít ve svých lesích hodně krásná, silná a zdravá 
zvířata. – Jiná doba, jiný mrav…

Ing. Zdenka Maršálková
Foto Vladimír Procházka, Ing. Zdeněk Zálešák
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Vážení spoluobčané, chceme Vám sdělit, že naše Muzeum Podhradí Buchlovice připravuje, jako 
v letech minulých, několik výstav. A než Vás pozveme na první výstavu, která vyvolá vzpomínky a 
přinese možná i inspiraci pro nejbližší oslavy ve Vaší rodině

Já a dort,
rádi bychom Vás přizvali ke spolupráci. Jistě máte doma ve svých fotoalbech zajímavé obrázky na 
uvedené téma, buďte tak hodní a zapůjčte nám je, abychom kopie mohli uvést v rámci výstavy, 
originální fotografie vrátíme a o zveřejnění se jistě domluvíme.

„Historie dortů sahá až do starověku. První dorty, nebo spíše koláče, byly velmi odlišné od těch, co jíme 
dnes. Byly nejčastěji slazené medem a obvykle se do nich přidávaly ořechy a sušené ovoce. Mezi první 
kulturu, která prokazovala své cukrářské dovednosti, byli staří Egypťané. Středověcí evropští cukráři 
zase nejčastěji pekli dezerty, dnes známé jako biskupské chlebíčky a také perníčky….“

Ale, zpět do současnosti. Snad každý národ má nějaký ten svůj tajný recept  
na originální dort. Jak jsme na tom my? Budeme rádi, podaří-li se nám (v rámci výstavy) 

najít nějaký zajímavý recept.
Tato výzva je současně apelem na amatérské cukrářky, maminky a babičky,  

které se pečením a zdobením dortů zabývají, třeba jen v rytmu svátků a narozenin svých 
nejbližších. Prosíme o to, abyste se nám přihlásily (teď nevím, napsat –i nebo –y,  

ale myslím, že půjde především o ženy).
Fotografie (nejlépe v obálce a podepsané) budeme soustřeďovat na TIC Buchlovice  

(Jan Rybář) a také Vaše přihlášení se k tomu, že alespoň občas pečete.  
Najdou-li se originální recepty, to bychom pokládali za úžasné!

S poděkováním, že jste tuto výzvu dočetli až do konce
Miloslav Hrdý, garant připravované výstavy
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Historie fotbalu v Buchlovicích III
Fotbal v letech 1975–1985
Po zvolení do funkce předsedy TJ Sokol se ing. Drahomír Drápal snaží fotbal v Buchlovicích posu-
nout na vyšší úroveň, a proto angažuje za trenéra I. mužstva Františka Štěrbu ze Slovácké Slavie Uh. 
Hradiště. Ne vše se však daří a po nepřesvědčivých výsledcích se novým trenérem stává Jan Zelinka 
z  Jiskry Staré Město. Trenér Zelinka mužstvo částečně omlazuje domácími odchovanci. V  sezoně 
1976–1977 je mužstvo nejblíže postupu do okresního přeboru, ale nakonec končí na 2. místě 3 body 
za Jankovicemi. Nelze opomenout, že vedoucím mužstva byl tuto dobu několik let Josef Vlček.
Dalším trenérem, který se snaží uspět, je Vojtěch Rác. V roce 1977 odchází ing. Drápal do krajského 
ČSTV v Brně a novým předsedou je zvolen bývalý hráč Josef Křiva. Bohužel I. mužstvu se nedaří 
a přichází útlum. V roce 1978 se stává předsedou syn MUDr. Františka Lipnera, ing. Pavel Lipner. 
Družstvo mužů trénuje Vojtěch Spáčil. Po  zvolení do  funkce předsedy TJ Sokol zařizuje nákup 
autobusu zn. Robur a později autobus RTO. Protože autobusy kromě fotbalistů využívají i hoke-
jisté, tak se díky nezávislosti na ČSAD šetří nemalé peníze na činnost. 
Protože se blíží 25. výročí založení TJ Sokol Buchlovice, opravují se kabiny. V roce 1980 se opět mění 
předseda a do funkce je zvolen Jan Štokman. I. mužstvu se stále nedaří a v sezoně 1981–1982 sestu-
puje do IV. třídy. V roce 1983 se stává předsedou Ladislav Ryška. Družstvo mužů trénují sami hráči, 
ale v roce 1984 na podzim se stává trenérem Zdeněk Bílka.
Dorost i žáci jsou závislí na tom, jak je daný ročník silný, co se týče chlapců. Dorost v této době 
dosahuje na úspěch v již zmíněné sezoně 1976–1977, kdy pod vedením trenérů Cyrila Lukeštíka 
a Aloise Kaňovského končí na 2. místě v okresní soutěži, 2 body za Nedakonicemi, a navíc postu-
puje do finále okresního Českého poháru, přičemž podléhá Slovácké Slavii Uh. Hradiště „B“.

Milan Daňhel, Stanislav Buchtík

1974–1975, horní řada zleva – František Štěrba, Jan Jurča, Milan Daňhel, Oldřich Večeřa, Ladislav 
Ryška, František Ondrůšek, Drahomír Drápal, dolní řada zleva – Váňa, Pavel Daňhel, Antonín Mitáš, 
František Černý, Ivan Tureček, Josef Jošek, na  fotografii chybí Jindřich Dvořák, Josef Večeřa, brankář 
Zdeněk Bílka, František Michálek
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1976–1977, horní řada zleva – Milan Daňhel, Jiří Krystýnek, Drahomír Drápal, Miloslav Marek, Pavel 
Daňhel, Bedřich Marek, trenér Jan Zelinka, dolní řada zleva – Miroslav Krystýnek, Eduard Zábojník, 
Zdeněk Bílka, Josef Křiva, Antonín Strýček

1975–1976, horní řada zleva – D. Drápal, J. Krystýnek, R. Rybář, M. Fic, M. Daňhel, J. Večeřa, M. Marek, 
J. Vlček, dolní řada zleva – J. Křiva, E. Zábojník, Z. Bílka, B. Marek, M. Krystýnek, M. Hájek
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1985, horní řada zleva – Z. Tomešek, P. Daňhel, R. Kapera, F. Kadlec, M. Stulák, trenér Z. Bílka, dolní řada 
zleva – E. Zábojník, F. Krystýnek, I. Krystýnek, R. Šimon, R. Raštica, P. Dvořan

Trenér mládeže a  první kvalifikovaný rozhodčí 
z Buchlovic Cyril Lukeštík

Psali o nás ve Slovácké jiskře v roce 1961

Návštěva držitele Zlatého míče pro nejlepšího 
fotbalistu z roku 1962 Josefa Masopusta v Buch-
lovicích v roce 1979
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Dnes se vracíme prostřednictvím starých pohlednic hradu Buchlova do období před první světovou 
válkou. (Pohlednice z archivu SPHB)

Buchlov na starých pohlednicích
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Buchlovice na stránkách starých 
topografií a regionálních průvodců III
Již v  minulém dílu seriálu jsme se věnovali 
jedné z nejvýznamnějších topografických prací 
Gregora Wolného, nazvané Kirchliche Topo-
graphie von Mähren. Dnes se začteme v  jeho 
další monumentální sedmisvazkové práci Die 
Markgrafschaft Mähren topographisch, statis-
tisch und historisch geschildert (1835–1842), 
ve čtvrtém dílu věnovaném světské topografii 
uherskohradišťského kraje (1838). 
V  úvodní části knihy se Wolný věnuje histo-
rii hradu Buchlova a  vesnic patřících k  buch-
lovskému panství – Buchlovicím, Újezdci, 
Břestku, Medlovicím, Moravanům, Osvětima-
nům, Stříbrnicím a  Žeravicím. Rozloha pan-
ství tenkrát obnášela 25.260 jiter. „Na  sever 

a západ vystupuje lesnaté pohoří, které pokra-
čuje na  severovýchod a  západ,“ píše topo-
graf a pokračuje: „Místy (např. vesnice Stupava 
a  Osvětimany) tvoří hluboké úžlabiny. Ono 
pohoří, které od hradu Buchlova běží na západ, 
se v  minulosti jmenovalo Maršové hory, nad 
vesnicí Stříbrnice Hřibové hory… Jako tekoucí 
vody jsou zde za  zmínku četné potůčky 
v  pohoří, např. Buchlovička, Břestečka, Mora-
vanka, Osvětimanka, Stříbrnička a  Stupava. 
Jsou jen při lijácích významné a mnohdy i velmi 
pustošící jako např. v  roce 1825. K  vesměs 
moravsky mluvícím obyvatelům se počítá 7.440 
katolíků (3.471 mužů, 3.969 žen) a  93 židů. 
Jejich jediným zdrojem výživy je zemědělství.“
Po výměrách panských a vesnických pozemků 
se dále dočítáme, že „na  rovinách převládá 
půda smíchaná s pískem a hlínou, tu a tam se 
štěrkem, zatímco v  pohoří je převážně půda 
písčitá. Plochy dávají dobré výnosy všech 
druhů obilovin, luštěnin a  hlízovitých plodin 
a  zeleniny. Od  pradávna s  velkou pílí pěsto-
vané vinohradnictví je také významným zdro-
jem příjmů. Ve  středně úrodných rocích se 
průměrně dodává nejméně 2.034 věder zdra-
vého a  chutného vína. Poloha vinic je nejvíce 
na jih a západ. Také pěstování ovoce, obzvláště 
švestek, hrušek, jablek a  třešní, ať v  zahra-
dách u  domů nebo sadech, částečně i  volně 
na polích je věnována mimořádná péče. Na to 
působí také činnost hraběcí vrchnosti svými 
velkorysými ovocnými sady (např. na  svazích 
hradu Buchlova). To vše přináší významný zisk. 
Naproti tomu chov včel je špatný.“
Chřibské lesy se tenkrát skládaly převážně 
z listnatých stromů – dubů, červených a bílých 
buků, osik, javorů a z části i z borovice. Staralo 
se o ně sedm revírníků – buchlovický, buchlov-
ský, novodvorský, salašský, starohuťský, osvěti-
manský a moravanský. „Lov je menšího druhu, 
přechodně se objevuje také vysoká zvěř. Jsou 
zde také lišky, kuny a jezevci,“ píše Wolný. 
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O  obdělávání panských polí se tehdy staralo 
šest poplužních dvorů – v Buchlovicích, u hradu 
Buchlova (včetně ovčína), nad Starými Hutěmi 
(ovčín), Nový dvůr u Břestku, hruškovický dvůr 
u  Osvětiman a  dvůr žeravický. Vrchnost a  lidé 
chovali celkem 422 koní, 1.198 kusů hově-
zího dobytka a  3.452 kusů ovcí. Vedle rolníků 
žilo na  panství celkem 145 řemeslníků (slá-
dek, vinopalník, pekař, řezník, vodní a  větrný 
mlynář, pilař, bednář, sklenář, vápeník, cihlář, 
zedník, brusič, zámečník, krejčí, švec, kame-
ník, líhař, truhlář, pasíř, řemenář, kolář, hrnčíř, 
tkalec, kožešník, kloboučník, draslař, kramář). 
Zajímavostí je, že „poddaní prodají ročně vína 
za 16.000 zlatých,“ uvádí Wolný, „a to vše kupují 
kupci z okolí a převážejí po nové výborné cestě, 
která spojuje Buchlovice na východ s krajským 
městem Uherským Hradištěm, na západ s Kory-
čany, do  Brna nebo do  Kroměříže a  Vyškova, 
nejvíce ale do Olomouce.“
Nejbližší a  jediný poštovní úřad v  širokém 
okolí se tehdy nacházel opět v krajském městě 

Hradišti. O  vzdělání žáků se staralo pět obec-
ných škol – v Buchlovicích, Osvětimanech, Stří-
brnicích, na Stupavě a v Žeravicích. Dovídáme 
se, že v uvedeném okrsku byl jen jeden ranhojič 
(v  Buchlovicích) a  „tři zkušené porodní báby 
– v  Buchlovicích, Stříbrnicích a  Újezdci.“ Pan-
ství disponovalo třemi chudobinci, a  to opět 
v  Buchlovicích (31 chudých), Osvětimanech 
(16) a v Žeravicích (4).
V buchlovických 311 domech tehdy žilo 1.890 
obyvatel, z  toho 873 mužů a  1.017 žen, kteří 
chovali 106 koní, 113 býků a  volů, 156 krav 
a  363 ovcí. „Fara, kostel a  škola spadají pod 
vrchnostenskou ochranu hradišťského děka-
nátu,“ pokračuje Wolný. „Do  tohoto obvodu 
jsou začleněny vesnice Stříbrnice, Břestek 
a  Skelná huť (Staré Hutě)… Mimo zámku se 
nachází v  Buchlovicích vrchnostenský úřad, 
rovněž právovárečný dům na  10 sudů, pále-
nice, šenk, 2 krámy, 1 pila, 1 vrchnostenský 
ovčinec, 1 vodní mlýn a 1 větrný mlýn… V roce 
1772 vyhořela polovina obce, 12. června 1825 
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došlo k  hrozné průtrži mračen, stejně jako 
na  Velehradě a  ve  Bzenci. Obce panství Vele-
hrad – Zlechov a Tupesy, jakž i panství Buchlov, 
ztratily na dobytku 1.303 kusů různého druhu, 
267 drůbeže a psů, téměř všechnu polní úrodu 
a také mnozí lidé v povodni přišli o život…“
Naše čtení v zažloutlých stránkách topografie by 
nebylo určitě úplné, kdybychom si ve stručnosti 
neřekli alespoň pár slov o významné osobnosti 
autora Gregora Wolného (Řehoře Tomáše Vol-
ného). Narodil se v  roce 1793 v  Příboru, kde 
absolvoval gymnázium a poté olomoucké boho-
sloví (1815). O  rok později vstoupil do  bene-
diktinského kláštera v  Rajhradě, byl vysvěcen 
na kněze a až do roku 1840 působil jako středo-
školský učitel v Brně. Veškerý volný čas věnoval 
dějinám a  místopisu Moravy. Podklady ke  své 
německy psané literární práci získával zejména 
osobním sběrem po  jednotlivých úřadech 
a  farách, z  části pak korespondenčně. Velkou 
část svých výletů po moravských městech a ves-
nicích absolvoval pěšky nebo povozy. Zemřel 
v roce 1871 v Rajhradě.
Vedle jmenovaných dvou nejvýznamnějších 
topografických prací vzpomeňme jeho další 
díla, mezi něž např. náleží Taschenbuch für 
die Geschichte Mährens und Schlesiens, 1-3 
(1826–1829), Die königliche Hauptstadt Brünn 

und die Herrschaft Eisgrub, sammt der Umge-
bung der Letztern (1836) či Die Wiedertäufer in 
Mähren (1850).
(Pokračování příště.)

Připravil Bořek Žižlavský

Gregor Wolný

Buchlov s Barborkou (výřez z obrazu Františka Dorazila, padesátá léta 19. století)
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Operace BAUXITE

Tuto operaci tvořil pouze jeden člen. V noci z 22. 
na 23. března 1945 byl vysazen na plochu „ryb-
ník“ mezi Novým Městem na Moravě a Velkým 
Meziříčím u  obce Cyrilov kpt.  Pavel Hromek 
pod kódem BAUXITE. Úkolem bylo navázat radi-
ové spojení s  VRÚ v  Anglii, zásobovací základ-
nou v  italském Bari a  přijmout spojeneckou 
vojenskou misi. Byl vybaven radiostanicí Jarka 
a  radiomajákem Eureka. BAUXITE byla přijata 
na  vykorespondované a  zajištěné ploše skupi-

nami TUNSTEN a PLATINUM včetně velení Rady 
tří. Karel Veselý- Štajner (R-3) umístil BAUXITE 
(kpt. Hromka) nejprve v Rudě u Malců, odtud se 
kpt.  Hromek přesunul do  Studnice k  Musilům. 
Zde setrval až do  druhé poloviny dubna 1945. 
Denně vedl několikahodinový radiový provoz. 

Byl zcela samostatný a velmi výkonný. 
Zajímavou částí jeho poslání byl nepochybně 
plán na  přijetí spojenecké vojenské mise v  síti 
Rady tří, kterou měl kpt.  Hromek zajistit. Mise 
nakonec vyslána nebyla, zřejmě proto, že celý 
projekt nebyl ze strany spojenců míněn vážně 
a výměna radiogramů byla zřejmě pouhou sou-
částí zpravodajských informací o  českosloven-
ském domácím odboji. Jestliže došlo alespoň 
k částečným dodávkám zbraní, lze i tento úspěch 
připsat na  konto BAUXITE s  tím, že se na  něm 
podílely i skupiny TUNGSTEN a PLATINUM ve spo-
lupráci s  Radou tří. Kpt.  Pavel Hromek udržoval 
spojení s Londýnem až do konce války.
Operací BAUXITE vyvrcholil dlouhodobý pro-
gram zvláštních operací organizovaných čes-
koslovenskou zpravodajskou službou. BAUXITE 
neměla být zdaleka poslední operací tohoto 
druhu. V  Anglii a  Itálii čekaly další skupiny, 
které měly dosavadní úspěch posílit a  rozvi-
nout. K jejich vysazení však již nedošlo, a tak se 
operací BAUXITE program Zvláštní skupiny D 
fakticky završil a uzavřel.

Dnešní částí seriálu jsem ukončil stručnou 
a  neúplnou bilancí válečné činnosti českoslo-
venských parašutistů Zvláštní skupiny D při II. 
odboru MNO v Anglii, vyslaných v době druhé 
světové války na území Čech a Moravy. V nich 
jsem se pokusil poodhalit tuto část válečné his-
torie. Stručnou jednak proto, že z důvodů ome-
zených možností ne zcela úplnou, a neúplnou 
také proto, že měla své poválečné pokračování, 
které se zpracovává a k němuž se možná dosta-
neme v některých z dalších čísel Buchlovského 
zpravodaje.
Českoslovenští parašutisté se zapsali do našich 
dějin. Mnozí z nich na listině padlých, a bylo by 
hluboce nespravedlivé, aby jejich boj a  přine-
sené oběti zůstaly jen pouhou epizodou.

Jan Štokman

Z historie před 70 lety
Odboj a paraskupiny ze západu za II. světové války – 15. závěrečná část

Kpt. Pavel Hromek, BAUXITE
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100 let od světové války 
1914 – Srbská fronta 

I  přes neúspěchy a  vysoké ztráty připravilo 
rakouské vrchní velení na  5. listopadu 1914 
další ofenzívu na  srbské frontě, která přinesla 
2. prosince obsazení Bělehradu. Následujícího 
dne však Srbové, posílení dodávkami munice 
a podporou spojenců, napadli početnější Raku-
šany a  v  několika úspěšných bitvách je donu-
tili opět k  ústupu. Těžké boje pokračovaly až 
do  15. prosince, kdy byly rakouské jednotky 
vytlačeny úplně ze srbského území. V  dosa-
vadním tažení přišlo Rakousko-Uhersko asi 
o  273.000 mužů, z  toho 28.000 padlo. Srbové 
ztratili okolo 170.000 mužů. Poslední neúspěch 
přiměl vrchní velení ke  změně dalších plánů, 
bylo rozhodnuto soustředit se nyní hlavně 
na obranu vlastních hranic monarchie a odvo-
lán byl také vrchní velitel, jednašedesátiletý 
generál Oskar Potiorek. Na  srbské frontě tak 
zavládl až do října 1915 relativní klid.
V  srbském zajetí se nacházelo okolo 70.000 
rakousko-uherských vojáků, kteří byli rozmís-
těni v  mnoha zajateckých a  pracovních tábo-
rech po  celé zemi, jejich podmínky však byly 
velmi zlé a  mnoho jich umíralo na  nemoci 
a pod tíhou těžkých prací v lomech, při stavbě 
železnic v horách apod.
Z Buchlovjanů na srbské frontě zahynul nejspíš 
pouze Isidor Gottfried, nikoho dalšího se zatím 
nepodařilo dohledat.

1914 – Ruská fronta

Když se Rakousko-Uhersko rozhodovalo vypo-
vědět válku Srbsku, nařídilo záměrně jen 
částečnou mobilizaci, aby nevyprovokovalo 
Rusko, ale poté, co došlo 31. července k  ruské 
mobilizaci, generální štáb rozhodl, že je nutné 
mobilizovat i proti tomuto nepříteli. V tu dobu 
už probíhaly první transporty vojáků na 
Balkán, a  přestože vrchní velení se rozhodlo 
ponechat proti Srbsku pouze 5. a  6. armádu, 
nechalo tam odjet i  původně plánovanou 2. 

armádu, aby se vyhnulo zmatkům vzniklých 
případnou reorganizaci už připraveného plánu 
transportů na už beztak přetížené železnici. Asi 
po měsíční účasti na srbském tažení byl zahá-
jen i přesun 2. armády do Haliče, která byla pro 
Rakousko-Uhersko nyní prvořadým bojištěm.
Železniční stanice Přerov se stala hlavní tepnou 
přesunu rakouských vojsk. Jen v  období od  3. 
do  31. srpna 1914 bylo přepraveno po  želez-
nici ve  směru Vídeň - Krakov 1,220.000 mužů, 
157.000 koní, 48.000 povozů a  82.000 tun 
vojenského materiálu. Zavedena byla přísná 
cenzura a  nedostatek mužského personálu 
začal být nahrazován ženami.
I  většina odvedených Buchlovjanů odcházela 
na východní frontu a převážná část z nich pak 
nastoupila do  3 nejbližších kroměřížských 
posádek: 3. pěšího pluku, 2. a  3. prapor se 
nacházel u  1. armády pod velením generála 
Dankla; 25. zeměbranecký pluk a  4. prapor 
3. pěšího pluku se nacházely u  4. armády 
pod generálem Mořicem von Auffenberg; 
25. domobranecký pěší pluk byl pak součástí 
armádní skupiny Kummer, nazvané podle jejich 
velitele generála Kummera von Falkenfeld.
Hlavní rakouské síly se rozvinuly v  prostoru 
Sandomierz (dnes Polsko) – Lvov (dnes 

Srbští vojáci při obraně svého území
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Ukrajina). Bojové operace zahájila 1. rakouská 
armáda a ve dnech 23.-25. srpna 1914 porazila 
v bitvě u Krašniku ruskou 4. armádu a postou-
pila až k Lublinu, kde se vojáci museli zakopat 
a po dva týdny zde sváděli těžké poziční boje. 
Hned v  počátku těchto bojů zahynul Franti-
šek Strýček od  3. pěšího pluku a  2. září byl 
u  Lublinu zajat Josef Reich (za  druhé světové 
války zemřel v  koncentračním táboře), který 
byl poručíkem u  45. pěšího pluku. Levé křídlo 
1. armády chránila armádní skupina generála 
Kummera von Falkenland, tvořená z domobra-
neckých jednotek, mezi nimi i  25. domobra-
necký pluk kroměřížský.
Napravo od 1. armády stála 4. rakouská armáda, 
která ve dnech 26. 8.–2. 9. svedla vítězné boje 
u  Komarówa a  Zamošče s  5. ruskou armá-
dou, které se však podařilo na  poslední chvíli 
uniknout z  hrozícího obklíčení. 27. srpna byl 
u Tomaszówa zajat Evžen Dohnal z Buchlovic, 
syn autora sochy Panny Marie na náměstí, který 
sloužil jako desátník u 66. pěšího pluku.
Mezitím byla vytlačena ze svých pozic 3. 
rakouská armáda a carské oddíly obsadily Lvov. 
Sousední 4. armáda proto dostala rozkaz napad-
nout vítězné Rusy z boku a ve dnech 6.–11. září 
s nimi svadí nespěšně boje v okolí Rawy Ruské. 
Na  pravé rakouské křídlo přichází  postupně 
posila v  podobě 2. armády, která je dle dříve 
schváleného plánu přesouvána ze srbské fronty 
do Haliče a zapojuje se ihned do bojů u Lvova, 

nicméně ani tato pomoc nemění nic na nepří-
znivé situaci rakouských sil.
I ruská strana přisunuje posily a záhy 1. armáda 
čelí až dvojnásobné přesile a 10. září je nucena 
zahájit ústup z  dříve dobytých pozic. Navíc 
převelením 4. armády na  pomoc 3. armádě 
u  Lvova vzniká v  rakouských liniích jen slabě 
chráněná mezera, na  kterou zaútočí vojáci 5. 
ruské armády, dříve poražené u  Komarówa 
a napadají bok 4. armády bojující u Rawy Ruské. 
V této době padli do ruského zajetí Josef Brýl 
a  Antonín Čuma, oba sloužící u  25. zeměbra-
neckého pluku, den na  to Stanislav Sklá-
dal od  stejného pluku a  u  Janowa (západně 
od Lvova) Arnošt Zelinka, myslivec od 3. pluku 
zemských střelců. Všichni zajatí Buchlovjané se 
nakonec ocitli v  různých zajateckých táborech 
na  území dnešní Ukrajiny a  později vstoupili 
do řad čs. legií v Rusku.
Situace se stala pro rakouské jednotky neudrži-
telnou a 12. září byly nuceny zahájit všeobecný Josef Brýl

Arnošt Zelinka
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ústup a  postupně byly zatlačeny až ke  Kar-
patům, mezitím Rusové poprvé oblehli pev-
nost Przemysl (Přemyšl). Tím bylo ztraceno celé 
území východní a střední Haliče. 
Do  prvního tažení proti carskému Rusku 
Rakousko-Uhersko nasadilo přibližně jeden 
milión vojáků a  v  bojích ztratilo na  mrtvých 
a  raněných 324.000 mužů a  dalších 130.000 
padlo do  zajetí. Rusko postavilo asi 1,200.000 
a přišlo asi o 265.000 vojáků na mrtvých raně-
ných a  zajatých, což bylo výrazně méně než 
na straně armád císaře Františka Josefa I.
Mezi mnoha padlými vojáky se nacházel také 
František Strýček, jak bylo výše zmíněno, jedinou 
osobou, kterou se mi podařilo dohledat a odpo-
vídá tomuto jménu uvedenému na  pomníku 
padlých s letopočtem úmrtí 1914 je: 

František Strýček (+1914)

Syn mlynáře Jana Strýčka ze Stříbrnic a  jeho 
manželky Marie roz. Pavlíčkové, který se narodil 
v  listopadu 1891 ve  Stříbrnicích. Jeho matka 
v roce 1901 koupila dům č. 400 v Buchlovicích, 

kam se na čas přestěhovali, a on zde pracoval 
jako zednický pomocník. Na  sčítacích operá-
tech z roku 1910 se uvádí, že domovské právo 
má v  Rakodavách u  Přerova, odkud pochází 
jeho prarodiče. Dům v  Buchlovicích však jeho 
matka v  roce 1910 prodává a  další informace 
o jeho působení v Buchlovicích chybí. Po vyhlá-
šení války je v hodnosti záložního svobodníka 
povolán k 8. rotě 3. pěšího pluku kroměřížského, 
která se nachází v  1. armádě generála Viktora 
Dankla. Zahynul 23. srpna 1914 ve věku 23 let, 
nejspíš hned při zahájení bojových operací 
proti ruským jednotkám u Krašniku (dnes Pol-
sko, nedaleko města Lublin). Podle vojenských 
záznamů je pohřben v místě úmrtí, ale přesné 
místo není uvedeno. Jeho jméno se nachází 
rovněž na pomníku padlých ve Stříbrnicích. 

Hledáme fotografie těchto vojáků: Josef Reich, 
František Strýček, Evžen Dohnal, Antonín Čuma, 
Stanislav Skládal.

Kamil Maděra
Spolek podporovatelů historie Buchlovic

Rakouské zákopy v Haliči
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Moje cestovatelské zážitky a postřehy z cest II
Pracovala jsem v podniku Obzor, kde byli zaměstnaní převážně postižení lidé. Jedněmi z nich byli 
manželé Svobodovi. Paní Svobodová si kupovala časopis Ahoj na sobotu, a tím celý příběh začal. 
Ve jmenovaném časopisu byla vyhlášena soutěž o umístění se na titulní stránku časopisu a bylo to 
podmíněno zasláním své fotografie do redakce. To paní Svobodová učinila a byla vybrána k focení 
v  Praze u  věhlasného fotografa Jadrana Šetlíka. Problém byl ale v  tom, že manžele Svobodovy 
neměl kdo do Prahy doprovodit, nikdy totiž v Praze nebyli. Já jsem se nabídla, že tak učiním.
Vycestovali jsme ráno rychlíkem Šohajem a  v  Praze jsme byli kolem desáté hodiny. Z  hlavního 
nádraží jsme si to zamířili na Václavské náměstí, kde jsem je oba vyfotila u sochy svatého Václava. 
Pěšky jsme přešli celé náměstí přes Příkopy až na náměstí Staroměstské a odtud na Karlův most. 
Doma jsem měla nastudovanou trasu, jak se dostat na  Smíchov do  Holečkovy ulice, kde mělo 
dojít ke střetnutí s fotografem. Sešli jsme na Kampu k Werichovému domu a odtud dále parkem 
na Smíchov. Tam už nebyl problém najít požadovanou ulici a dům, ve kterém byl ateliér Jadrana 
Šetlíka. Byl to pavlačový dům a čekalo se na dvoře, až přijde řada na focení paní Svobodové. Vyu-
žila jsem toho čekání k tomu, že jsem šla najít nejbližší cestu na stanici metra Anděl, aby se Svobo-
dovi svezli také metrem, a zároveň jsme stihli zpáteční vlak domů, který odjížděl kolem půl čtvrté. 
Po prozkoumání trasy jsem se vrátila zpět za nimi do Holečkovy ulice. To už byla paní Svobodová 
vyfocená a spěchali jsme na stanici metra.
Sjeli jsme po eskalátoru na nástupiště, když v tom už stál ve stanici vlak a lidé do něj nastupovali. 
Milá paní Svobodová do  toho vlaku nastoupila také, dveře se za ní zavřely a my jsme s panem 
Svobodou zůstali na  nástupišti. Ten vlak totiž nebyl vlakem naším, ale jel na  opačnou stranu. 
Rychle jsem vyhledala pomoc dispečerky a  řekla jí, co se stalo. Prosila jsem ji, ať vyhlásí v  tom 
vlaku zprávu, aby paní Svobodová ihned na příští zastávce vysedla a jela za námi zpět. To se stalo 
a za krátkou chvíli se naštěstí vrátila. Spadl mně kámen ze srdce, protože jsem se velice vylekala. 
Naše mise skončila úspěšně. Vlak jsme stihli včas a já jsem byla ráda, že to nakonec vše dopadlo 
dobře. Nikdy nezapomenu na to, jak vděční mně byli Svobodovi za to, že jsem s nimi tuto cestu 
podstoupila, přestože se paní Svobodová neocitla na  titulní stránce časopisu, ale jenom mezi 
spoustou fotek, které v tom časopisu vyšly.

Nakonec ještě musím napsat to, že když jsem viděla v  domě fotografa Jadrana Šetlíka, a  jaké 
manekýnky tam současně s námi přicházely, tak jsem z toho byla v šoku, jestli jsme se nespletli. To 
jméno Jadran Šetlík mě tenkrát nebylo vůbec známé, ale už si je budu navždy pamatovat. Později 
jsem od něj viděla hodně fotek žen, hereček, ale i jiných významných osobností. (Pokračování.)

Marie Tomanová
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Už před nějakou dobou se mi dostal do rukou poklad v podobě několika svazků beletristického 
týdeníku ZVON, v  jehož redakční radě působil mj. i  např. Alois Jirásek, Josef Thomayer a  další. 
Každé číslo obsahovalo úryvky z  několika literárních děl, pak komentáře, kritiky a  upozornění 
na různé novinky z oblasti tehdejší literatury a divadla a závěr tvořil oddíl nazvaný TÝDEN, který 
v sobě zahrnoval aktuální události či různé komentáře. Ráda bych se s Vámi o některé články, skrý-
vající v sobě nadčasovou moudrost, právě z toho závěrečného oddílu podělila.

HISTORICKÁ CHVÍLE
Co je to historická chvíle?
Toť ta, v níž národ hnaný na popravu,
když spasen ještě zavčas, dobrovolně
do téže smyčky strká hned zas hlavu.
(ZVON; V Praze dne 20. října 1927.) 

NEBÁT SE A NEKRÁST.
Pěkné heslo, prozatím však, zdá se, 
stačí pouze první jeho část.
Moudrý člověk ví, že v těžkém čase
nelze přísné požadavky klást.
(ZVON; V Praze dne 15. prosince 1927.)

* Bylo už to s  podivem, že se při novém rozvrhu středoškolského učiva nepamatovalo aspoň 
hodinkou týdně na povinný zpěv. Ale zpráva právě do světa hozena, že se pomýšlí na odstranění 
zpěvu vůbec, je zvěst přímo Jobova. Nechce se člověku ani věřit, že by v  Čechách, v  zemi tak 
staré, slavné tradice hudební a pěvecké, ve státě tak světoznámém sborovou kulturou, se našel 
mozek nebo mozky, které by v svaté bezhlavosti viděly v odstranění zpěvu kulturní čin. To snad je 
pokusná kachna, ale tak americky bezohledná, že zbavuje vlastně člověka schopnosti nějak blíže 
celý eventuální čin charakterizovat.
ZVON; V Praze dne 5. ledna 1928. 

IN MEMORIAM
Nadávaje stařečků
kdysi šklebil dásně.
Sám hle, zestařečkovatěl,
a jak krásně!
(ZVON; V Praze dne 12. ledna 1928.) 

POLITIKA U OBCÍ.
Dnes obecní agenda dík
poměrům je problém komplikovaný:
má-li se připustit obecní býk,
musí se o tom dohodnout strany.
(ZVON; V Praze dne 23. února 1928.) 

Připravila Pavla Večeřová
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V  minulém dílu našeho povídání jsme navští-
vili zříceninu malého hrádku Oltáříku. Necelé 
dva kilometry jihozápadně od něj se na nižším 
vrchu nachází skrovné pozůstatky další for-
tifikační stavby, dnes známé jako Blešenský 
hrádek. O samotném hradu neexistují písemné 
záznamy, ale blízká ves Blešno náležela již 
v  první polovině 13. století premonstrátům 
z doksanského kláštera. 
Místo, na  němž měl hrad stát, byl zkoumán 
povrchovým archeologickým průzkumem, 
ale ten nepřinesl žádná významnější zjištění. 
Není ani jisté, kdy vůbec hrádek vznikl. Podle 
některých badatelů se tak stalo již ve  zmíně-
ném 13. století, a  hrad měl zaniknout během 
husitských válek, čemuž by odpovídal právě 
tehdy vystavěný blízký Oltářík. Druhá skupina 
badatelů klade vznik Blešenského hrádku 
do husitského období, kdy se obdobné drobné 
obranné stavby stavěly v  prostředí Českého 

středohoří na  těžce přístupných vrších. Hrá-
dek měl dvojdílnou dispozici a  byl vystavěn 
převážně ze dřeva, jen s  minimálním využitím 
zdiva bez použití malty. 
Vraťme se ale po  modré turistické značce 
k  rozcestí pod Oltáříkem a  dále pokračujme 
po  značce červené. Po  kilometru chůze 
po  asfaltové silnici sejdeme po  pravé straně 
do  lesa a  dále sledujeme značku. Po  dalších 
dvou kilometrech cesty staneme na úpatí Lip-
ské hory, jinak též Medvěďáku, dosahující nad-
mořské výšky 688 metrů. Tento znělcový kužel 
je z části chráněn jako přírodní rezervace. 
Pod Lipskou horou se rozkládá několik vsí. 
Obec Mrsklesy mineme, ale ze svahu Lipské 
hory sestoupíme do  obce Medvědice. Tato je 
zmiňována v  archivních pramenech již počát-
kem 13. století, kdy ji držel vladyka Martin 
z Nedvědic. Ve středověku zde stála tvrz, nále-
žící místním vladykům. V  roce 1545 byla ves 

Toulky Českým středohořím IX
Kolem Lipské hory

Kostel v Medvědicích Hrad Ostrý – vstup do hradního jádra
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připojena k  sousednímu milešovickému pan-
ství a stala se tak majetkem Kaplířů ze Sulevic. 
Zajímavou a cennou památkou v Medvědicích 
je goticko-renesanční kostel, zasvěcený sv. 
Kateřině. Při opravách kostela v 19. století byly 
pod novější dlažbou nalezeny renesanční figu-
rální náhrobky Václava Kaplíře ze Sulevic a jeho 
manželky Hedviky z Doupova.
Kilometr od  Medvědic, na  trase červené turis-
tické značky, se můžeme zastavit a  občerstvit 
ve  vyhlášené restauraci a  penzionu Kocou-
rov. Lákavé bude jistě posezení na  venkovní 
terase, z níž se naskýtá úchvatný výhled na cen-
trum Středohoří, od Oltáříku po Lovoš. V dálce 
zhlédneme typický kužel se zříceninou hradu 
Házmburku.
Nedaleko za  Kocourovem se na  červenou 
značku napojuje modrá, po  níž se vypravíme 
do  blízkého lesa a  vystoupáme na  kopec, 
na jehož vrcholu nalezneme mezi skalními suky 
vestavěné zbytky pevných kamenných zdí, 
jediných pozůstatků po hradě Ostrý. Stavitelem 

hradu byli Kaplíři ze Sulevic, kteří si zdejší sídlo 
zřídili po roce 1430 a drželi je až do počátku 16. 
století. Před polovinou téhož století byl hrad 
opuštěn. 
Vstup do  areálu hradu byl chráněn věžovitou 
bránou ve  svahu kopce. V  sousedství druhé 
brány byla vystavěna obdélná palácová budova, 
jejíž klenuté přízemí je dodnes zachováno. Pří-
stup do vnitřního hradu byl určen jen pro pěší 
a vedl po schodech, tesaných do skály. K hrad-
nímu paláci, po  němž se na  holé skále neza-
chovala ani stopa, vedl vstup další věžovitou 
branou. Za palácem stála polygonální obranná 
stavba, snad bašta, snad věž, přístupná přes pří-
kop z hradního jádra po můstku. Máme odsud 
jako na  dlani blízkou Milešovku s  Milešovem, 
Lovoš a vzdálené kopce západní části Českého 
středohoří s dominantním Sedlem nad Úšťkem.
A  na  zmíněnou Milešovku, nejvyšší horu Čes-
kého středohoří, se podíváme příště.

Text a foto Martin Žižlavský

Úchvatný výhled na České středohoří od Kocourova
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JUBILANTI V BŘEZNU 2015

75 let Jošková Libuše 
Škodíková Dagmar 
Jurčová Vlasta

80 let Procházková Marie
Šimon Bedřich
Skládal Rostislav

85 let Nevařil Zdeněk (Domov pro seniory Buchlovice)
Váchová Zdeňka (Domov pro seniory Buchlovice)
Špačková Anna (Domov pro seniory Buchlovice) 

90 let Ryšková Božena 
Pavlík Antonín (Domov pro seniory Buchlovice)

Celkem v Buchlovicích zemřelo 44 občanů, z toho v Domově pro seniory v Buchlovicích zemřelo 
29 občanů.
Přistěhováno:  57 občanů • Narození: 21 občánků • Odstěhováno: 34 občanů
V místě bydliště se přestěhovalo 17 občanů. K 31. 12. 2014 žilo v Buchlovicích 2439 občanů.

Svatebních obřadů v  Buchlovicích se konalo celkem 62. V  kostele sv. Martina bylo uzavřeno 6 
církevních svatebních obřadů. Bc. Barbora Zapletalová, matrikářka

Společenská kronika Buchlovic za rok 2014
Narození:
leden – Šimon Trampota, Adam Miklas,  
Bruno Bartošek
duben – Sofie Jakešová, Mia Máčalová
květen – Jan Lučný, Mia Jurčová, Martin Žufánek, 
Marek Dobrůšek
červen – Laura Schneiderová
červenec – Zora Palečková, Alexandra Nur Zabara, 
Šárka Melichárková
srpen – Lucie Ondříšková
září – Justýna Černá, Eliáš Pokorák
říjen – Silvie Julie Hejmalíková, Marie Kropáčová
listopad – Anna Konečná
prosinec – Lída Budařová, Abigail Grace Kunkel

Úmrtí:
leden – Zdenka Bábiková, Františka Ingrová
březen – Božena Kožuská
duben – Marie Ingrová, Marie Škrabalová
květen – Františka Mikulčáková
srpen – Jarmila Doležalová, Petr Kosinka, 
Zdeněk Vávra
říjen – Jiří Novák
listopad – Josef Křiva
prosinec – Božena Kulajová, Jarmila Výstupová, 
Marta Zapletalová, Josef Kučík
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